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اداره آمار آمریکا از رشد 20 درصدی صادرات این کشور به ایران 
در 10 ماهه 2023 خبر داد و کل مبادلات دو کشور در این دوره را 

بیش از 44 میلیون دلار اعلام کرد.
جدیدترین آمار منتشر شده از سوی اداره آمار آمریکا نشان می دهد مبادلات 
تجاری این کشور با ایران در 10 ماهه سال جاری میلادی به 44.4 میلیون دلار 
رسیده است. مبادلات تجاری دو کشور در این دوره با کاهش 4 درصدی نسبت 
به مدت مشابه سال قبل مواجه شده است. در 10 ماهه سال میلادی گذشته بالغ 

بر 46.5 میلیون دلار کالا بین دو کشور مبادله شده بود.
بر اساس این گزارش صادرات آمریکا به ایران در ماه های ژانویه تا اکتبر امسال 
افزایش اما واردات این کشــور از ایران کاهش داشته است. آمریکا در این دوره 
42.8 میلیون دلار کالا به ایران صادر کرده که این رقم نسبت به مدت مشابه 
سال قبل رشد 20 درصدی داشته است. آمریکا در ماه های ژانویه تا اکتبر 2022 

بالغ بر 35.6 میلیون دلار کالا به ایران صادر کرده بود.
اما واردات آمریکا از ایران در 10 ماهه سال جاری میلادی کاهش 85 درصدی 

داشــته و به 1.6میلیون دلار بالغ شده است. در مدت مشابه سال قبل واردات 
آمریکا از ایران 10.9میلیون دلار گزارش شده بود.

در دهمین ماه 2023 ارزش صادرات آمریکا به ایران 3.9 میلیون دلار و واردات 
این کشــور از ایران تنها 0.1 میلیون دلار بوده است. آمریکا در اکتبر سال قبل 
4.3 میلیون دلار کالا به ایران صادر کرده و هیچ کالایی از ایران وارد نکرده بود.

ایــران در میان مقاصد صادراتی آمریکا رتبه 177 را داشــته و از نظر تامین 
کالاهای مورد نیاز آمریکا رتبه 206 را داشته است.

صادرات آمریکا به ایران رشد کرد

معاون آب و خاک وزارت جهاد کشاورزی گفت: نقشه خاک شناسی 
کشور تا 4 ســال آینده آماده می شود که تهیه نقشه و مطالعات 
خاک شناسی در مقیاس یک بیست وپنج هزارم نیاز به مشارکت 

تمام نهادها دارد.
سال 98 قانون حفاظت از خاک تدوین و ابلاغ شد؛ البته آئین نامه حقوقی آن در 

دست بررسی است و به زودی ابلاغ می شود.
فرسایش خاک در ایران تهدیدکننده بوده به طوری که رتبه نخست را در جهان 
دارد. فرسایش بادی منجر به نفوذ شن های روان به داخل شهرها و روستاها شده 
و سلامت جامعه را با خطر مواجه کرده است. به گفته رئیس سازمان ملی حفاظت 
محیط زیست بر اساس آمار اعلام شده 5 میلیون هکتار از اراضی کشاورزی رو به 
شوری می روند که منبع درصدی از گرد و غبار هستند؛ ضمن این که امروز 3.7 
میلیون هکتار اراضی آبی منشأ گرد و غبار است، 15 درصد گرد و غبار کشور ناشی 
از اراضی کشاورزی بوده که باید گفت 35 درصد خسارت های حاصل از گرد و غبار 
از جانب اراضی کشاورزی به کشور تحمیل می شود.مطالعات خاک شناسی باید در 
بازه زمانی 5 ساله انجام می شد که 4 سال از این مدت زمان گذشته و از برنامه بسیار 

عقب هستیم. چالش اصلی در این خصوص تأمین منابع مورد نیاز است.
بخش کشــاورزی دو منابع پایه دارد که آب و خاک است که در هر دو بخش 
چالش های بسیاری در کشور وجود دارد؛ اما مساله خاک مهم تر از آب بوده زیرا در 
صورت کمبود منابع آب با شیرین کردن آب دریا می توان تأمین کرد اما با از بین 
رفتن خاک، امکان جایگزینی وجود ندارد. به گفته کارشناسان، معضل اصلی حوزه 
خاک کمبود مواد آلی است. برخی آمار زمین های رو به شوری را 5 میلیون هکتار 
و بعضی این عدد را 6.5 میلیون هکتار ذکر می کنند که نشان می دهد مساله جدی 
است.به گزارش وزارت جهاد کشاورزی، صفدر نیازی شهرکی، معاون آب و خاک 
وزارت جهاد کشــاورزی اجرای سالانه 350 هزار هکتار سامانه های نوین آبیاری 
)150 هزار هکتار به صورت زیرسطحی( و احداث شبکه های آبیاری و زهکشی در 
سطح حدود 70 هزار هکتار در سال را از اهداف برنامه هفتم توسعه برشمرد و گفت: 
در برنامه هفتم توسعه همچنین در بحث خاک به مطالعات خاک شناسی و حفاظت 
خاک، ارتقای ماده آلی خاک و جلوگیری از تغییر کاربری اراضی کشاورزی تاکید 
شده است. این برنامه به موارد متعددی در حوزه حفاظت از خاک و آب اشاره کرده 

و مبنا و نگاه را به سمت الگوی کشت برده است.

وی تصریح کرد: الگوی کشت یعنی افزایش بهره وری، کشت متناسب با پتانسیل 
منطقه و تولید با بهره وری بالا و در این زمینه دو منبع تولید آب و خاک دخالت دارند.

این مسؤول دولتی پیش بینی کرد: نقشه خاک شناسی کشور تا 5 سال آینده آماده 
می شود و این تهیه نقشه و مطالعات خاک شناسی در مقیاس یک بیست وپنج هزارم 

کار بزرگی است و نیاز به همکاری و مشارکت سایر نهادها دارد.
وی اظهار کرد: ماده )6( قانون حفاظت خاک، وزارت جهاد کشاورزی را موظف 
کرده با همکاری سایر نهادهای اجرایی در مدت 5 سال، مطالعه خاک شناسی را 

انجام و نقشه آن را آماده کند.
نیازی شهرکی ادامه داد: برای تهیه نقشه خاک شناسی فقط در اراضی آبی باید 
320 هزار گمانه به عمق 1.5 تا 2 متر حفر شود و همچنین بیش از یک میلیون 
نمونه خاک به آزمایشگاه ارسال و نتایج مورد تحلیل قرار گیرند. اجرای این طرح 
الزاماتی دارد که اصلی ترین عامل آن تأمین منابع مالی است، از این رو نیاز است 
از کل ظرفیت های کشور اعم از دانشگاه ها، مراکز تحقیقاتی، جامعه مهندسان و 

آزمایشگاه ها استفاده شود.
معاون آب و خاک وزارت جهاد کشاورزی اضافه کرد: بخشی از نیاز مالی مربوط 
به خاک شناســی را از طریق بخش خصوصی، سازمان بسیج مهندسان کشور، 
بهره برداران بزرگ، کشت و صنعت، آستان قدس رضوی، سازمان اتکا و همچنین 
از پروژه هایی مانند طرح احیای اراضی خوزستان و ایلام و احداث شبکه های آبیاری 
غرب کشور تأمین خواهد شد.به گفته نیازی شهرکی وزارت جهاد کشاورزی فقط 

10 درصد از کل بودجه آب و خاک سال 1402 را دریافت کرده است.

رئیس اتحادیه چاپخانه داران تهران گفت: ســند چشم انداز 
صنعت چاپ که توسط وزارت صنعت، معدن و تجارت تدوین 

شده است به زودی رونمایی می شود.
احمد ابوالحسنی« دیروز )شنبه( در نشست خبری سی امین نمایشگاه بین المللی 
چاپ، بسته بندی و صنایع وابسته اظهار داشت: تدوین این سند از 2 سال گذشته 
آغاز شد و اکنون به نتیجه رسیده است.این مقام صنفی عنوان کرد: این سند به 
رشــد بخش های مختلف از جمله ماشین آلات و صادرات این صنعت منجر 
خواهد شد.رئیس اتحادیه چاپخانه داران تهران با بیان اینکه 85 درصد ماشین 
آلات صنعت چاپ و 70 درصد مواد اولیه مورد نیاز این صنعت وارداتی اســت، 

گفت: ماشین های تکمیلی چاپ در کشورمان تولید می شود.
وی ادامه داد: صنعتگران این حوزه در حوزه صادرات به دلیل نبود مشوق های 
صادراتی با مشکلاتی روبه رو هستند که از سوی وزارت صمت پیگیری می شود.
ابوالحسنی یادآوری کرد: چاپ و بسته بندی پیش از این زیر نظر وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی بود، اما با توجه به اینکه اکنون 85 درصد بحث چاپ صنعتی 
است زیر نظر وزارت صنعت، معدن و تجارت قرار گرفت.وی با اشاره به برگزاری 
این دوره از نمایشگاه در متراژ 45 هزار متر مربع، گفت: متراژ نمایشگاه امسال 
حدود 30 درصد رشد یافته است و 456 شرکت داخلی و 74 شرکت خارجی در 

این نمایشگاه حضور پیدا می کنند.
رئیس اتحادیه چاپخانه داران تهران افزود: در این دوره از نمایشــگاه شرکت 
کنندگانی از کشــورهای چین، ایتالیا و آلمان حضور دارند. در این نمایشــگاه 

در کنار عرضه جدیدترین و نوین ترین دســتگاههای چاپ، دســتگاه های 
بسته بندی، دستگاه ها و تجهیزات کدگذاری و دستگاه های پلمپ صادراتی، 
روش های نوین بسته بندی کالاها برای جذب مخاطبان و بازارهای صادراتی 
را نیز ارائه خواهند کرد. ضمن اینکه ماشین آلات صنعت چاپ بسیار سنگین و 
دارای قطعات و بخش های بســیاری است و نمی توان آن را در مدت کوتاهی 
 سرهم کرد اما با این وجود در نمایشگاه امسال شاهد حضور تعداد زیادی از آنها 

خواهیم بود.
این مقام صنفی بیان داشــت: در حاشیه این نمایشگاه یک همایش علمی و 
چندین کارگاه تخصصی در زمینه های مختلف صنعت چاپ و بسته بندی و 

نقش و جایگاه مهم آن در توسعه صنعتی و صادراتی کشور برگزار خواهد شد.
مدیر برگزاری سی امین نمایشگاه بین المللی چاپ، بسته بندی و صنایع وابسته 
گفت: این رویداد فرصت مناسب و ارزشمندی است تا شرکت های فعال این حوزه 
جدیدترین محصولات و دستاوردهای خود را در معرض بازدید متخصصان قرار 
دهند و از طرفی با در نظر گرفتن میزان عرضه و تقاضا و نیز پیشرفت این صنعت، 
به برنامه¬های آتی خود سمت و سو دهند. رئیس اتحادیه چاپخانه داران تهران 
گفت: امسال در محل نمایشگاه، آموزش پیشرفته اوپراتوری چاپ همزمان نیز 
ارائه و به متخصصان صنعت چاپ کشور که در این دوره چهار روزه شرکت کنند 

گواهینامه برتر چاپ اوپراتوری، ارائه خواهد شد.
رییس اتاق اصناف تهران در ادامه این نشست خبری با بیان اینکه اتحادیه های 
ویترین اقتصادی کشور هستند، افزود: 135 اتحادیه در رسته های مختلف در 

کشور داریم که نیاز به چاپ و بسته بندی استاندارد کالاها دارند.
»حمیدرضا رستگار« ادامه داد: صنعت چاپ موضوعی نیست که بخواهیم به آن 
سطحی نگاه کنیم، در دنیا هر تولیدی که به نتیجه می رسد به خاطر نوع چاپ 
است که منجر به فروش و رقابت در عرصه بین المللی می شود.وی ادامه داد: اتاق 
اصناف تهران آمادگی دارد تا برای استفاده اصناف، از صنعت چاپ در حوزه توزیع 
کالاها حمایت کند.رستگار اضافه کرد: اکنون اتحادیه ها به صورت مویرگی کالاها 
را با استفاده از ارزش افزوده صنعت چاپ توزیع می کنند، ارزش افزوده این صنعت 
اثبات شده است که چاپ و بسته بندی بهتر داشته باشد در بازار تقاضای بیشتری 
خواهد داشت.سی امین نمایشگاه بین المللی چاپ، بسته بندی و صنایع وابسته از 

22 تا 25 آذرماه در نمایشگاه بین المللی تهران برگزار می شود.

نقشهخاکشناسیکشورتا4سالآیندهآمادهمیشود رونماییازسندچشماندازچاپ،بهزودی

افزایش بی رویه ثبت سفارش ها
وزیر صمت به مجلس می رود

وزیر صمت برای بررسی تکمیل سامانه جامع تجارت و راهکارهای جلوگیری 
از افزایش بی رویه ثبت سفارش دوشنبه به مجلس می رود.

کمیسیون اصل نود مجلس هفته جاری در خصوص بررسی تکمیل سامانه جامع تجارت و 
راهکارهای جلوگیری از افزایش بی رویه ثبت سفارش تشکیل جلسه خواهد داد.

جلســه کمیسیون با حضور وزیر صمت، رئیس ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز و رئیس کل 
بانک مرکزی در خصوص بررسی تکمیل سامانه جامع تجارت و اجرای تکالیف قانون مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز، جلوگیری از افزایش بی رویه ثبت سفارش، اخذ مابه التفاوت از اعضای زنجیره 
تأمین و تولید پس از حذف ارز ترجیحی، نحوه برگزاری انتخابات اتاق بازرگانی آبادان خواهد بود.

 مزایای اختصاص
 کالابرگ الکترونیکی به کارگران

یک کارشــناس حوزه کار اختصاص کالابرگ الکترونیکی به کارگران را در 
جلوگیری از تورم کالاهای اساسی و کمک به معیشت خانوارهای کارگری 

موثر دانست.
ناصر چمنی درباره پرداخت کالابرگ الکترونیک به خانوارهای کارگری اظهار کرد: این ایده 
خوبی است که کارگران در قالب کالابرگ الکترونیکی کالاهای مورد نیاز خود را به قیمت سال 
قبل خریداری کنند و یقینا می تواند به معیشت خانوارهای کارگری کمک کند و جلوی تورم به 

ویژه تورم کالاهای اساسی را بگیرد.
وی با تاکید بر لزوم فراهم کردن زیرساخت های این طرح، گفت: طرح الکترونیکی کردن بن 
خواربار کارگران در وضعیت اقتصادی حاضر یک اقدام اثرگذار است که می تواند موفقیت طرح 
دولت را دو چندان کند ولی پیش از هر چیز باید ساز و کار اجرایی شدن این طرح دیده شود؛ 

البته سخت نیست و از طریق ثبت کدملی و شناسایی کارگران می توان این ایده را عملی کرد.
این کارشناس حوزه کار افزود: درحال حاضر مبلغ بن خواربار هر ماه توسط کارفرما به حساب 
کارگر واریز می شــود، در حالی که قبلا به شــکل بن کالا بود و کارگران با اســتفاده از آن از 
فروشگاه های منتخب خرید می کردند لذا معتقدم با همراهی وزارت رفاه و سازمان تامین اجتماعی 

می توان مقدمات این کار را فراهم کرد.
به گفته چمنی، در صورت تحقق این امر حتی دولت می تواند 120 هزار تومان یارانه مضاعف 

را برای کارگران هم درنظر بگیرد تا به خرید از فروشگاه های متصل به سامانه تشویق شوند.
وی در پایان گفت: اطلاعات جامعه کارگری در اختیار سازمان تامین اجتماعی است و وزارت 
رفاه می تواند این طرح را مدیریت و از این طریق به معیشــت خانوارهای کارگری و کاهش 

هزینه های زندگی آنها کمک کند.

 سرمایه گذاری مشترک
 12 واحد تولیدی فارس با تجار عمان

راهکارهای سرمایه گذاری مشترک مابین 12 واحد تولیدی و صنعتی استان 
فارس با تجار و بازرگانان کشور عمان بررسی شد.

با حضور قیس بن محمد الیوسف وزیر تجارت، صنعت و سرمایه گذاری کشور عمان، فیصل 
الرباس رئیس اتاق بازرگانی عمان، المعینی سفیر عمان در ایران، محمدباقر رئیس اتاق مشترک 
عمان و ایران، ضیغمی رئیس سازمان توسعه تجارت ایران، رازقی رئیس اتاق مشترک ایران و 
عمان، حمیدیان رئیس اتاق بازرگانی فارس و شیخ نیا معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری 
فارس پتانسیل ها و ظرفیت های 12 واحد تولیدی و صادراتی استان فارس مطرح و زمینه های 
مشترک سرمایه گذاری آن ها در کشور عمان و به ویژه در حوزه صادرات مجدد بررسی و قول 

مساعد داده شد.
همچنیــن در این دیدارها یک تفاهم نامه همکاری تجاری فی مابین یک شــرکت بخش 
خصوصی استان فارس با همتای خود در کشور عمان منعقد و مورد امضای دوطرف قرار گرفت.
به گزارش روابط عمومی اتاق بازرگانی فارس، در سفر وزیر تجارت، صنعت و سرمایه گذاری 
کشور عمان طی سفر به استان فارس با حضور مسئولان ارشد این استان و همچنین فعالان 

اقتصادی این استان به منظور توسعه همکاری ها جلساتی برگزار شد.

 رشد 40 درصدی علمیات تخلیه و بارگیری
 در بندر خرمشهر

مدیرکل بندر و دریانوردی خرمشهر گفت: در هشت ماه سال جاری، عملیات 
تخلیه و بارگیری در بندر خرمشهر از مرز 2 میلیون تن گذشت که نسبت به 

مدت مشابه سال گذشته 40 درصد رشد داشته است.
علی عسکری با اشاره به گزارش مقایسه ای تخلیه و بارگیری اداره کل بندر و دریانوردی تا پایان 
آبان ماه سال جاری نسبت به مدت مشابه اظهار کرد: بر همین اساس تا پایان آبان ماه سال 
جاری، دو میلیون و 24 هزار و 321 تن عملیات تخلیه و بارگیری انجام شده در حالی که در مدت 

مشابه سال گذشته، این میزان یک میلیون و 447 هزار و 314 تن بوده است.
علی عسکری مدیرکل بندر و دریانوردی خرمشهر گفت: با توجه به این آمار، عملیات تخلیه 
 و بارگیری در 8ماهه ســال جاری نســبت به مدت مشابه سال گذشــته، رشد 40 درصدی

 داشته است.
وی با تاکید بر اینکه بندر خرمشهر مجهز به امکانات روز کشور است، اظهار کرد: بندر خرمشهر 
ظرفیت سالانه 11 میلیون تن را دارد که این به معنای وجود ظرفیت و پتانسیل گسترده در این 

بندر تجاری است.

اینفوگراف

رئیس انجمن ارگانیک ایران با بیان اینکه تقاضا برای 
محصولات ارگانیک طی 17 ســال گذشته 30 درصد 
افزایش یافته اســت، گفت: ایران برنامه دارد تا جزو 
10 کشور بزرگ تولیدکننده محصولات ارگانیک در دنیا 

باشد.
سیدرضا نورانی دیروز در نشست خبری با بیان اینکه دنیا به دلیل 
تغییرات اقلیمی، آلودگی آب ها، افزایش مصرف سوخت های فسیلی و 
ناپایداری در تولیدات کشاورزی به سمت تولید محصولات ارگانیک 
می رود، گفت: ایــران هم برنامه دارد تا در آینده ای نزدیک جزو 10 

کشور بزرگ تولیدکننده محصولات ارگانیک در دنیا باشد.
رئیس انجمن ارگانیک ایران با بیان اینکه تولید محصولات ارگانیک 
باعث سلامت مردم و محیط زیست می شود، گفت: کشاورزی پایدار 
راهکار دنیا برای تأمین غذا در آینده است و تمام کشورها در این مورد 
برنامه دارند که تولید محصولات ارگانیک راهی به سوی کشاورزی 

پایدار است.

به گفته نورانی، ایران در حال حاضر جایگاه پنجاه و نهم دنیا را در 
تولید محصولات ارگانیک دارد و همسو با کشورهای دنیا برنامه ریزی 
برای افزایش تولید و صادرات انجام شده است تا در آینده این جایگاه 

را به دهم دنیا کاهش دهیم.
وی با بیان اینکه در حال حاضر 85 هزار هکتار از زمین های کشور 
به کشت ارگانیک از جمله کشت حبوبات، روغن، برنج، چای، زعفران 

و انواع میوه اختصاص دارد، گفت: حدود 120 فروشــگاه رسمی زیر 
نظر انجمن ارگانیک در کشور محصولات ارگانیک عرضه می کنند.

رئیس انجمن ارگانیک ایران تأکید کرد:در حال حاضر کمتر از یک 
درصد مصرف مردم کشــور محصولات ارگانیک است و نیاز است 
که مصرف اینگونه محصولات به خاطر اینکه سلامت مردم را در 

پی خواهد دارد، افزایش یابد.
به گفته نورانی، از سال 1385 انجمن محصولات ارگانیک تاسیس 
شــده و طی این مدت توانسته تقاضای مصرف برای محصولات 

ارگانیک را از صفر به 30 درصد افزایش دهد.
وی بــا بیان اینکه در تمام دنیا با افزایش مخاطرات ســلامت و 
محیط زیستی گرایش به مصرف محصولات ارگانیک افزایش یافته 
است، گفت: طبق آخرین آمار در کشورهای مثل ژاپن و کره جنوبی 
 ســالانه 15 تا 20 درصــد مصرف محصولات ارگانیک بیشــتر

 شده است.
وی به نحوه تشخیص محصولات ارگانیک سالم و تقلبی اشاره کرد 

و گفت: به محصولات ارگانیک زیر نظر انجمن QRکد اختصاص 
یافته که محصولات سالم را از ناسالم می توان تشخیص داد.

نورانــی از عدم حمایت از محصولات ارگانیک انتقاد کرد و گفت: 
در سال های گذشته یارانه به کود و سم و تولیدکنندگان سنتی داده 
شده اما هیچ وقت یارانه به تولیدکنندگان محصولات ارگانیک داده 

نشده است.
وی در پاسخ به ســوال فارس که تفاوت قیمت بین محصولات 
ارگانیــک و معمولــی در بازار وجــود دارد آیا نهــاد خاصی برای 
قیمت گــذاری این قبیل محصولات وجود دارد، گفت: هیچ نهادی 
مســؤولیت قیمت گذاری برای محصولات ارگانیک را ندارد و این 

قیمت ها توافقی بین تولیدکننده مصرف کننده است.
نورانی همچنین گفت:سیزدهمین نمایشگاه محصولات ارگانیک از 
22 تــا 30 اذر در برج میلاد بــا حضور 120 غرفه از تولیدکنندگان 
ارگانیک برگزار می شــود و در آن شرکت های تولیدکننده مجاز و 

بازرسان بین المللی حضور دارند.

برنامهایرانبرایتصاحبجایگاهدهمتولیددنیادرمحصولاتکشاورزیارگانیک

معــاون وزیر راه و شهرســازی از تصویب آیین نامه 
تأســیس و فعالیت شــرکت های بندری و دریایی 
 در راستای سیاســت های کلی توســعه دریامحور 

خبر داد.
شهریار افندی زاده مصوبات نشست 228 شورای عالی هماهنگی 
ترابری کشــور را تشریح کرد و گفت: در راستای سیاست های کلی 
توســعه دریا محور که آبان ماه امسال از سوی رهبر معظم انقلاب 
اسلامی به رؤسای قوای سه گانه و رئیس مجمع تشخیص مصلحت 
نظام ابلاغ شــد، آیین نامه تأســیس و فعالیت شرکت های بندری 
و دریایی در نشســت 228 شورای عالی هماهنگی ترابری کشور به 
تصویب اعضا رســید و مقرر شد پس از پاره ای اصلاحات تکمیلی، 

جهت اجرا از سوی این شورا ابلاغ شود.
دبیر شورای عالی هماهنگی ترابری کشور گفت: در این نشست که 
به فاصله کوتاهی پس از ابلاغ سیاست های کلی توسعه دریا محور از 
سوی مقام معظم رهبری به رؤسای قوای سه گانه و رئیس مجمع 
تشخیص مصلحت نظام در آبان ســال جاری برگزار شد، آیین نامه 
تأسیس و فعالیت شرکت های بندری و دریایی که گامی مهم در بهبود 
حکمرانی اقتصاد دریا تلقی می شود و کلیات آن پس از چند نشست 
تخصصی، در اسفند سال گذشته مورد موافقت نشست کمیسیون 
فرعی شــورا قرار گرفته بود، به تصویب اعضا رسید و بر این اساس 
مقرر شد پس از پاره ای اصلاحات تکمیلی، جهت اجرا از سوی شورا 

ابلاغ شود.  
افندی زاده ادامه داد: با توجه به جایگاه حاکمیتی و سیاســت گذاری 

شورای عالی هماهنگی ترابری کشور و نیز مفاد ابلاغیه سیاست های 
کلی توسعه دریا محور که قوه مجریه موظف است با کمک قوای دیگر 
و با بسیج دستگاه های مسئول، برنامه جامع تحقق این سیاست ها را 
شامل تقدیم لوایح، تصویب مقررات و اقدامات اجرایی ارائه دهد، این 
شــورا تحت راهبری وزیر راه و شهرسازی و رئیس شورا، از تمامی 
ظرفیت های خود با مشارکت مؤثر کلیه اعضا جهت پیشبرد سیاست ها 

و برنامه های مذکور استفاده خواهد کرد.
معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرســازی افزود: این شــورا پیش 
از این، در ســال های 1365 و در نشســت های 47 تا 51، آیین نامه 
تأسیس و فعالیت شرکت ها و مؤسسات کارگزاری ترابری دریایی را 
با 12 زمینه فعالیت مصوب کرده و در نشســت 165 سال 1383، به 
فعالیت نمایندگی کشتیرانی پرداخته شده است، در سال های بعد آیین 
نامه های مرتبط با فعالیت های 11 گانه بازنگری و به تصویب شورای 
عالی سازمان بنادر و دریانوردی رسید و نهایتاً در نشست 167 شورا، 
آیین نامه صدور مجوز و نحوه فعالیت شرکت های نمایندگی کشتیرانی 

بازنگری و تصویب شده است.
به گفتــه افندی زاده، آیین نامه جدید که بــرای 31 زمینه فعالیت 
تدوین شــده، اهدافی را در برمی گیرد که همســو بــا اولویت های 

سیاست های کلی توسعه دریا محور است.
 از جمله این اولویت ها، سیاست گذاری یکپارچه امور دریایی برای 
احراز جایگاه شایسته جهانی و رتبه اول در منطقه، توسعه فعالیت های 
اقتصادی دریا محور، تسهیل و توسعه سرمایه گذاری در زیرساخت های 
لازم نرم افزاری و سخت افزاری، تأمین و ارتقا سرمایه انسانی و مدیریت 

متعهد و کارآمد، افزایش سهم کشور در حمل ونقل دریایی و ترانزیت با 
ایجاد و تقویت شبکه حمل ونقل ترکیبی و حمایت از فعالان اقتصادی 

در این حوزه است.
دبیر شورای عالی هماهنگی ترابری کشــور، ضمن اشاره به این 
موضوع که این آیین نامه فصل جدیدی در فضای جدید کسب و کار 
دریا محور رقم خواهد زد، اهم اهداف آن را این چنین برشمرد: اصلاح 
ساختار و فرآیند با رویکرد تسهیل گرانه و جلوگیری از انحصار، توسعه 
فضای کسب وکار تخصصی، شفاف سازی مقررات اعطای مجوز در 
جهت برخورداری از فرصت های برابر و ایجاد رقابت، دســتیابی به 
سهم بیشتر از بازارهای منطقه با توسعه خدمات مکمل حمل ونقل 
دریایی، تفکیک تخصصی مجوزها به لحاظ ارتقای ایمنی در انجام 
عملیات و افزایش کیفیت خدمات و اشتغال زایی با استفاده از سرمایه 
 انســانی متخصص در جهت تأسیس شرکت های بندری و دریایی 

دانش بنیان.

معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرسازی گفت: در دستور کارهای دیگر 
این نشست، پیش نویس بازنگری شرایط عمومی حمل ونقل جاده ای 
داخلی کالا و نیز مفاد تکمیلی پیش نویس دستورالعمل اجرایی تردد 
اشخاص و وسائط نقلیه موتوری در بنادر کشور مورد بحث و تبادل نظر 
اعضا قرار گرفت و مقرر شــد دبیرخانه شورا پس از طرح و بررسی 
نهایی موضوعات با حضور اعضای ذیربط در جلســات کمیسیون 
 فرعی شورا، پیشنهادها را جهت طرح و تصویب در نشست های بعدی

 ارائه دهد.
به گزارش وزارت راه و شهرسازی، افندی زاده تأکید کرد: امروزه نگاه 
به مقوله حمل ونقل در سطح کشورهای منطقه و بین المللی تغییر کرده 
و دولت ها در چارچوب حکمرانی مطلوب و مؤثر حمل و نقل در بعد 
داخلی و خارجی آن، به دنبال نقش آفرینی بیشتر این بخش پیشران در 

رشد اقتصادی کشور هستند.
دبیر شــورای عالی هماهنگی ترابری کشــور افــزود: با توجه به 
جایگاه مهم و حیاتی حمل ونقل و بر پایه تقویت مشــارکت و هم 
افزایــی دولت و بخش خصوصی و تســهیم و تبیین مســئولیت 
این نهادها در پیشــبرد سیاســت ها و برنامه های کوتاه مدت، میان 
مــدت و بلندمدت، تدوین و اجــرای قوانین و مقررات شــفاف و 
عدالت محور و افزایش اثربخشــی و کارایی قوانین به ویژه در حوزه 
طیف گســترده کسب و کارهای این حوزه، شورای عالی هماهنگی 
ترابری کشــور، در حدود و ثغور وظایف، تکالیف و اختیارات محوله، 
 ترویــج این نگاه مترّقی را در ســطح ملیّ و فرابخشــی پیگیری

 می کند.

آیین نامه تأسیس و فعالیت شرکت های بندری و دریایی تصویب شد
معاون وزیر راه:

کارشناس مســکن گفت: ریســک پروژه های 
پیش فروش مســکن که تا به امروز مشکلاتی را 
برای افراد زیادی ایجاد کرده با ثبت اسناد رسمی 

کاهش می یابد.
امروز میز اقتصاد به بررسی اثر بخشی صدور اسناد رسمی و 
املاک قولنامه ای با حضور کشاورز معاون امور املاک  سازمان 
ثبت اســناد و  عبدالملکی معــاون قوانین مجلس و بیضایی 

کارشناس مسکن  پرداخت.
کشاور معاون امور املاک سازمان ثبت اسناد با بیان اینکه مهم 
ترین چالش های املاک وجود نقل و انتقالات عادی  در حوزه 
اسناد بوده است گفت: همین چالش مشکلاتی ایجاد کرده بود به 
طوری که امکان شناسایی مالکان واقعی وجود نداشت و امکان 
پول شویی ، کلاه برداری و پرونده سازی بود و بنا بر آمار رسمی 
حــدود 50 درصد از دعاوی مرتبط با موضوع املاک بود که از 
این میزان 34 درصد پرونده ها را موضوع اسناد املاک تشکیل 
می دهد و مابقی موضوع مستقیم املاک نبود اما ریشه در املاک 
داشت که در همین زمینه  برای ساماندهی این موضوع اقدام به 
ارائه طرح ارتقای ســند رسمی کرده ایم که طی چند سال در 

مجلس مورد بررسی  قرار گرفت.
وی اظهار کرد: کسانی که هنوز نتوانسته اند سند رسمی بگیرند 
مقرر شده  است سازمان ثبت یک سامانه ای طراحی کند که 
افراد دو سال فرصت دارند که در سامانه ثبت نام کنند و ادعا ها و 
مدارکشان را بارگذاری کنند. این سامانه که ایجاد شد اشخاصی 
که دارای اســناد عادی هستند ادعای خود را می توانند در این 
سامانه بارگذاری کنند. این طرح پانزده ماده دارد و سازمان یک 

سال فرصت دارد این سامانه را ایجاد و راه اندازی کند.
معاون امور املاک سازمان ثبت اسناد گفت: بعد از تصویب این 
قانون صرفا هر گونه عمل حقوقی باید در سامانه ثبت الکترونیک 
اســناد به ثبت برسد و اکنون از همین سامانه استفاده می شود. 
هرگونه طرح دعوا بعد از این طرح قابل استماع نخواهد بود.  بعد 

از آنکه بحث تسهیل گری انجام شد مشاوران املاک قراردادی 
را تنظیم نمی کنند. نقش مشاورین املاک بخش ایجاد تفاهم 
است و قرارداد های عادی را تنظیم نخواهند کرد. این قانون دو 
سال برای ثبت و دو سال هم برای تعیین تکلیف فرصت داده 
است و اگر اشخاص از این ظرفیت استفاده نکردند قانون اراضی 

بدون سند پابرجا است و می توانند از آن استفاده کنند به شرطی 
که شخصی درباره آن ادعای سند مالکیت نداشته باشد و شکایتی 

در سامانه جدید صورت نگرفته باشد.
کشــاورز افزود: در این  طرح  جدید دیده شــده اســت که 
مجتمع های مسکونی که هنوز نتوانسته اند پایان کار  بگیرند 

بعد از صدور پایان کار می توانند بعد  با پرداخت هزینه اقدام به 
دریافت سند خود کنند.

وی با بیان اینکه  کسانی که مالکیت شان رسمی نیست باید 
ادعایشان را در سامانه ثبت کنند افزود:  افراد می توانند حقوق خود 
را در دفاتر اسناد رسمی انتقال دهند. اشخاص ادعا های خودشان 
را و مشخصات ملکشان را در سامانه بارگذاری کرده و هر یک از 
آنها می توانند بحث معارضین و مدعیان دیگر را هم انتقال  دهند.

وی بیان کرد: دفاتر اسناد رسمی این دسترسی را به سایت دارند 
و افراد میتوانند مراجعه کنند و استعلام ملک خود  را گرفته  و 

سامانه پیام می دهد که ادعایی وجود دارد یا خیر.
همچنین در همین رابطه عبدالملکی معاون قوانین مجلس 
گفت: تمامی اسناد قولنامه ای  باید در دفتر خانه های رسمی و 
جاهای پیش بینی شده انجام شود. اگر این کار ها به صورت قول 
نامه ای انجام شود و دعوایی درباره آن صورت بگیرد درباره آن 
پیگیری صورت نخواهد گرفت و عدم استماع قوه قضاییه انجام 
می دهد. این ماده یک درباره  اسناد گذشته نیست و این کار راجع 
به کار های آینده اســت و بعد از تواریخی که آمده است، قانون 
لازم الاجرا است. تدابیر بسیار خوبی در قانون پیش بینی شده 
است که اگر عزیزان ادعای خود را اکنون اثبات کنند سند رسمی 

به آنها داده خواهد شد.
 همچنین در پایان بیضایی کارشناس مسکن گفت :یکی از 
روش های تامین مسکن همین پیش فروش است و به دلیل 
ریسک بالا به خصوص در پروژه های کلان، با ثبت شدن اسناد 
رسمی این ریسک کاهش داده می شود و مردم با اطمینان بیشتر 

می توانند در پیش فروش مسکن مشارکت داشته باشند. 

کاهشریسکپروژههایکاهشریسکپروژههای
پیشفروشمسکنباثبتاسنادرسمیپیشفروشمسکنباثبتاسنادرسمی


